



إطلاق مبادرة عربية لإنجاز أهداف التنمية المستدامة 2030 خالد حنفي: تعاطف دور المسؤولية الاجتماعية للشركات بما يتناسب مع المتغيرات العالمية

الاجتماعية للشركات". وقال: "نعيش في زمن متغير، ومن هذا المنطلق لا بدّ من انتهاج الأساليب التي تتناسب مع المتغيرات الحاصلة من أجل تعزيز واقع ودور المسؤولية الاجتماعية للشركات، بما يتماشى مع الثورة الرقمية والصناعية، والبلوك تشين، وإنترنت الأشياء، وغيرها من المفاهيم الحديثة التي حلت مكان المفاهيم القديمة، الأمر الذي من شأنه أن يساهم في تحسين الخدمات التي تقدم للمجتمع، وخلق فرص عمل حقيقية، ودفع الأجور العادلة، وضمان سلامة العمال والموظفين، والمشاركة في إيجاد حلول للمشكلات الاجتماعية والبيئية".

كذلك تحدث في الجلسة الافتتاحية، كل من: رئيسة مؤسسة محمد شعيب الخيرية الدكتورة نادية شعيب، ورئيس المجلس الاقتصادي والاجتماعي في لبنان الدكتور شارل عرييد، ورئيس غرفة طرابلس والشمال في لبنان توفيق دبوسي، ورئيسة قطاع الشؤون الاقتصادية والاجتماعية في جامعة الدول العربية الدكتورة هيفاء أبو غزالة، ورئيس الإتحاد العالمي للمنظمات غير الحكومية الدكتور تاج الدين حمد. وعقد في إطار الفعالية ثلاث جلسات عمل، جاءت الأولى بعنوان: "المعايير وضمان الجودة ومسؤولية التطبيق في الشركات". أما الجلسة الثانية فكان عنوانها: "دعم المسؤولية الاجتماعية في العالم العربي". بينما الجلسة الثالثة فقدت نماذج مختارة من المسؤولية الاجتماعية الناجحة في العالم العربي. وتضمن المؤتمر أيضًا إطلاق جائزة أفضل منظمة غير حكومية مثالية (BINGO 3) والتي مُنحت سابقًا في لبنان عامي 2014 و 2015 بمبادرة ورعاية Hope MCF وبالتعاون مع وزارة الشؤون الاجتماعية ووزارة الداخلية وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي، والتي سُمّحت الآن على الصعيد الإقليمي بالتعاون مع مختلف الشركاء الإقليميين. المصدر (اتحاد الغرف العربية)

نظم اتحاد الغرف العربية، بالتعاون مع مؤسسة جمعية محمد شعيب الخيرية HOPE MCF، وقسم الشؤون الاجتماعية في جامعة الدول العربية، والاتحاد العالمي للمنظمات غير الحكومية WANGO ومقرها نيويورك، مؤتمرًا في 24 فبراير 2022 في مقرّ اتحاد الغرف العربية في بيروت، تحت عنوان: "المسؤولية الاجتماعية المستدامة للشركات في العالم العربي: تنفيذ أهداف التنمية المستدامة 2030"، وذلك في إطار تحقيق أهداف التنمية المستدامة لبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي لعام 2030 حيث باتت الحاجة إلى التعاون الموحد والشفاف بين الشركات والمجتمع المدني عنصرًا أساسيًا في تحقيق التنمية للدول.

وتحدث أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، في افتتاح أعمال المؤتمر، فأشار إلى أن "انعقاد المؤتمر في بيروت، خصوصًا في ظل هذه الظروف التي يمر بها لبنان، يؤكد على أنّ بيروت ستظل نابضة بالحياة والأمل على الرغم من كل الضغوطات والظروف التي تعيشها"، لافتًا إلى أنّ "حرص العديد من المشاركين على الحضور إلى لبنان، هو رسالة دعم ومحبة تؤكد على أنّ بيروت هي في قلب ووجدان البلدان العربية". وندمى أن تستتب الأوضاع في لبنان، وتستعيد بيروت عافيتها وتألقها كما عهدناها في السابق. وتطرّق حنفي إلى أهمية المسؤولية الاجتماعية للشركات في العالم العربي، لافتًا إلى أنّ "المسؤولية الاجتماعية لرجال الأعمال لا تقتصر على مجرد المشاركة في الأعمال الخيرية وعمل حملات تطوعية. فبالإضافة إلى الالتزام بالأنظمة والقوانين المتبعة، هناك ما يتعلق بالنواحي الصحية والبيئية، ومراعاة حقوق الإنسان وخاصة حقوق العاملين، وتطوير المجتمع المحلي، والالتزام بالمنافسة العادلة والبعد عن الاحتكار، وإرضاء المستهلك. كما تشمل الشفافية في العمل، والبعد عن الفساد الإداري والمالي والأخلاقي، إلى غير ذلك من العوامل التي يرتبط بعضها ببعض، وتشكل في مجموعها الأساس للمسؤولية



■ Launching an Arab Initiative to Achieve the United Nations Sustainable Development Goals 2030

■ Khaled Hanafi: Growing Role of Corporate Social Responsibility in Line with Global Changes

Union of Arab Chambers, in cooperation with the HOPE MCF Foundation, the Social Affairs Department of the League of Arab States, and the New York-based World Confederation of Non-Governmental Organizations WANGO organized, a conference on February 24, 2022 at the headquarters of the Union of Arab Chambers in Beirut, under the title: “Sustainable Corporate Social Responsibility in the Arab World: Implementing the 2030 Sustainable Development Goals”, within the framework of achieving the sustainable development goals of the United Nations Development Program for the year 2030, where the need for unified and transparent cooperation between companies and civil society has become an essential element in achieving development for countries.

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, spoke at the opening of the conference, noting that "convening the conference in Beirut, especially in light of these circumstances that Lebanon is going through, confirms that Beirut will remain vibrant and hopeful despite all the pressures and circumstances that Lebanon is going through." Pointing out that "many of the participants' keenness to come to Lebanon is a message of support and love that confirms that Beirut is in the heart and conscience of the Arab countries." We hope that the situation in Lebanon will stabilize, and Beirut will regain its health and brilliance, as it was accustomed to in the past.

Hanafi touched on the importance of corporate social responsibility in the Arab world, pointing out that “The social responsibility of businessmen is not limited to mere participation in charitable work and voluntary campaigns. In addition to adhering to the applicable laws and regulations, there are matters related to health and environmental aspects, observance of human rights, especially the rights of workers, development of the local community, commitment to fair competition and avoidance of monopoly, and consumer satisfaction. It also includes transparency at work, and avoiding administrative, financial and moral corruption, and other factors that are linked to each other, and collectively form the basis of corporate social responsibility.”

He said: “We live in a changing time, and from this standpoint, it is necessary to adopt methods that are commensurate with the changes taking place in order to enhance the reality and role of corporate social responsibility, in line with the digital and industrial revolution, blockchain, the Internet of things, and



other modern concepts that have replaced old concepts, which would contribute to improving services provided to society and creating real job opportunities, paying fair wages, ensuring the safety of workers and employees, and participating in finding solutions to social and environmental problems.”

Also speaking at the opening session were: Dr. Nadia Shuaib, President of the Muhammad Shuaib Charitable Foundation, Dr. Charles Arbid, President of the Economic and Social Council in Lebanon, Tawfiq Dabboussi, President of the Chamber of Tripoli and the North in Lebanon, and Dr. Haifa Abu Ghazaleh, Head of the Economic and Social Affairs Sector at the League of Arab States, and the President of the World Federation of Non-Governmental Organizations, Dr. Taj El-Din Hamad. Within the framework of the event, three working sessions were held, the first of which was titled: "Standards, Quality Assurance and Responsibility for Implementation in Companies". The second session was entitled: "Supporting Social Responsibility in the Arab World". While the third session presented selected examples of successful social responsibility in the Arab world. The conference also included the launch of the Best Ideal NGO Award (BINGO 3), which was previously awarded in Lebanon in 2014 and 2015 under the initiative and sponsorship of Hope MCF, in cooperation with the Ministry of Social Affairs, the Ministry of Interior and the United Nations Development Programme, which will now be awarded at the regional level in cooperation with various regional partners.

Source (Union of Arab Chambers)